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ملخص
يهدف هذا المقال إلى إبراز مدى قدرة الخطاب الروائي الجزائري المعاصر على احتواء النص الديني بما يحمله من إمكانات معرفية وجمالية، بحيث أسهم هذا النص في صوغ ملامح المجابهة الحضارية والثقافية،هذه المجابهة التي كان الصراع على مر العصور أبرز معالمها، وللإفادة من حمولتها التاريخية، وإمكاناتها السردية، بصفتها مرجعيات ولدت في التاريخ، ثم تعالت على الزمان والمكان لتظل ممتدة وذات أثر لتشكل متفاعلا نصيا فكريا، يمارس حضوره في النصوص.
الكلمات المفتاحية: النص الديني، الواقع، الفكر، الرؤية، الخطاب الرواية.

Abstract
This article aims to highlight the extent to which the contemporary Algerian novelist discourse can contain the religious text with its cognitive and aesthetic potential. This text contributed to the development of the features of civilization and cultural confrontation. This confrontation, which was the most prominent feature of the struggle throughout the ages and to benefit from its historical load and potential Narratives, as references born in history, and then depend on time and space to remain extended and influential to form an interactive textual intellectual, practicing presence in the texts. 
Keywords: religious text, reality, thought, vision, novelist discourse.
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ملخص 


يهدف هذا المقال إلى إبراز مدى قدرة الخطاب الروائي الجزائري المعاصر على احتواء 


النص الديني بما يحمله من إمكانات معرفية وجمالية، بحيث أسهم هذا النص في صوغ ملامح 


المجابهة الحضارية


 


والثقافية،هذه المجابهة التي كان الصراع على مر العصور أبرز معالمها، 


وللإفادة من حمولتها التاريخية، وإمكاناتها السردية، بصفتها مرجعيات ولدت في التاريخ، ثم 


تعالت على الزمان والمكان لتظل ممتدة وذات أثر لتشكل متفاعلا نصيا فكريا، يمارس حضوره 
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This article aims to highlight the extent to which the contemporary Algerian novelist discourse can contain the 


religious text with its cognitive and aesthetic potential. This text con


tributed to the development of the features of 


civilization and cultural confrontation. This confrontation, which was the most prominent feature of the struggle 


throughout the ages and to benefit from its historical load and potential Narratives, as refere


nces born in history, and 


then depend on time and space to remain extended and influential to form an interactive textual intellectual, practicing 


presence in the texts.
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